



جمهورية العراق

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الحقوق

التنظيم القانوني للتقاضي وتنفيذ الاحكام إلكترونياً

(دراسة مقارنة)

رسالة تقدمت بها الطالبة

ميعاد وعد مجيد

رسالة ماجستير

القانون الخاص / قانون المرافعات المدنية والاثبات

بإشراف

الدكتور صدام خزعل يحيى

استاذ قانون المرافعات المدنية والاثبات المساعد

المستخلص

يعتبر مصطلح التقاضي والتنفيذ الالكتروني من المصطلحات والمفاهيم الحديثة التي ظهرت في المجتمع بعد التطور العلمي الكبير في مجال تكنولوجيا الاتصالات، اذ اصبح لوسائل الاتصال الحديثة عبر شبكة الانترنت الاثر الكبير في العديد من اوجه النشاطات الاجتماعية والاقتصادية حيث ظهرت التجارة الالكترونية والحكومة الالكترونية وطبيعي ان تمتد هذه الثورة لتشمل المجال القانوني بصورة عامة والمجال القضائي بصورة خاصة. ومن هذا المنطلق ظهرت الحاجة الى وجود نظام للتقاضي والتنفيذ يعتمد على وسائل الاتصال الحديثة والذي يفرض اسلوبا غير معتاد في اجراءات التقاضي والتنفيذ وذلك من خلال استحداث وسائل الكترونية تبدأ من قيد الدعوى ومباشرة اجراءاتها والترافع فيها الى مرحلة صدور الحكم والطعن به وتنفيذه بالاعتماد على استخدام الوسائل الالكترونية الحديثة العالمية.

والتقاضي الالكتروني بصورة عامة عبارة عن اسلوب جديد في التقاضي يتم من خلال نقل مستندات الدعوى الى المحكمة المختصة الكترونيا عن طريق البريد الالكتروني الخاص بها، حيث يتم اولا فحص تلك المستندات من قبل الموظف المختص والبت فيها بالقبول او الرفض، واشعار المدعي بذلك، فضلا عن مدى امكانية البت في الدعوى واصدار الحكم الالكتروني فيها، ليصار لاحقا الى تحديد موعد للمرافعة وتبليغ المدعى عليه الكترونيا لغرض الحضور افتراضيا تمهيدا للسير بإجراءات الدعوى حتى نهايتها واصدار الحكم الفاصل فيها الكترونياً.

وباعتبار التقاضي هو الوسيلة الوحيدة لاستعادة الحقوق التي تكون قد تعرضت للاعتداء عليها من قبل الغير، فان ظهور المحاكم الالكترونية يعتبر تعبيراً صريحاً عن رغبة المؤسسات العدلية في مسايرة هذا التطور التكنولوجي الهائل. ولما كانت الحماية القضائية للحقوق لا تكتمل الا بتمام تنفيذ الاحكام اصبح لابد لمرفق التنفيذ ايضا ان يحظى بنصيب من هذا التطور التقني المعلوماتي، مما ينعكس ايجابا على تعزيز سيادة القانون وثقة الافراد بالقضاء حيث تعتبر مرحلة تنفيذ الاحكام القضائية من اهم مراحل الاجراءات فهي اسمى صورة للعدالة لان تنفيذ الاحكام القضائية هو الهدف المتوخى من اللجوء الى القضاء اذ لا ينفع التكلم بحق لا نفاذ له، لذلك اصبح من الضروري اعادة النظر في الية تنفيذ الاحكام القضائية الحالية والسعي الى استبدال النظام التقليدي في عملية التنفيذ، بنظام اداري حديث من خلال استخدام التكنولوجيا الحديثة في المنظومة

التنفيذية، وذلك لضمان حسن سير مرفق العدالة، وتسريع مختلف الاجراءات التنفيذية، وضمان جودة المعلومات، تماشياً مع التطور السريع.

وبالتالي وفي ظل هذا التطور التقني الهائل في مجال تكنولوجيا الاتصالات والمعلومات الذي يشهده العالم و ما رافقه من ثورة معلوماتية كبيرة وهي ثورة جعلت الحياة اكثر يسرا ورفاهية كان لابد من تسليط الضوء على هذا المرفق المهم من مرافق الدولة وهو مرفق القضاء محاولة منا لتطوير نظام التقاضي والتنفيذ التقليدي في العراق ومغادرة النظام الورقي الذي اصبح لا يستجيب للحياة المعاصرة والاستعاضة عنه بالنظام الالكتروني لغرض مواكبة هذا التطور وذلك من خلال استحداث المحكمة الالكترونية.

Abstract

The term electronic litigation and execution is one of the modern terms and concepts that appeared in society after the great scientific development in the field of communication technology, as modern means of communication through the Internet have had a great impact on many aspects of social and economic activities, where electronic commerce and electronic government appeared, and it is natural that this revolution extends To include the legal field in general and the judicial field in particular. From this point of view, the need for a system of litigation and execution relies on modern means of communication, which imposes an unusual style in litigation and execution procedures, through the development of electronic means starting from registering the case, initiating its procedures and pleading in it to the stage of issuing the judgment, appealing it and implementing it, relying on the global network. (Internet) and on advanced computers.

And electronic litigation in general is the process of transferring the case documents to the competent court electronically via the e-mail of the subject court, where these documents are first examined by the competent employee and decided upon by acceptance or rejection, and notifying the plaintiff of that, as well as the extent to which the case can be decided. And the issuance of the electronic judgment in it, so that later, a date for the pleading will be set and the defendant will be notified electronically for the purpose of appearing virtually, in preparation for proceeding with the procedures of the case until its end and issuing the final judgment in it electronically.

Considering that litigation is the only means to restore rights that have been violated by others, the emergence of electronic courts is an explicit expression of the desire of justice institutions to keep pace with this tremendous technological development. And since the judicial protection of rights is not complete without the completion of the implementation of judgments, the execution facility must also have a share of this informational technical development, which reflects positively on strengthening the rule of law and the confidence of individuals in the judiciary, as the stage of implementing judicial rulings is considered one of the most important stages of procedures, as it is the highest image of justice because Executing judicial rulings is the intended goal of resorting

to the judiciary, as it is useless to speak of a right that is not enforceable. Therefore, it has become necessary to reconsider the mechanism for implementing current judicial rulings and seek to replace the traditional system in the implementation process with a modern administrative system through the use of modern technology in the system. Executive, in order to ensure the smooth functioning of the justice facility, speed up various executive procedures, and ensure the quality of information, in line with the rapid development.

Therefore, in light of this tremendous civilized development in the field of communication and information technology that the world is witnessing, and the accompanying great information revolution, a revolution that made life easier and more luxurious, it was necessary to shed light on this important facility of state facilities, which is the judicial facility, as an attempt by us to develop the litigation and enforcement system. The traditional system in Iraq and leaving the paper system, which has become unresponsive to contemporary life, and replacing it with the electronic system for the purpose of keeping pace with this development, through the creation of the electronic court.

Ministry of Higher Education and Scientific Research
University of Mosul
collage of rights



**Legal regulation of litigation and enforcement of
judgments electronically**
(A comparative study)

Meaad Waad majeed

Master Thesis

Private Law /(Verification and Pleading Law)

Supervised by

Dr. Saddam Khazal Yahya

Assist. Prof of Verification and Pleading Law

2023 A.D. _____ 1440 A.H